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Évadot nyitottak
a szabadság oázisában

Unikális oázis, Noé bárkája a színházi területen – fogal-
maztak a szegedi nemzetiről az új, négytagú művészeti 
tanács tagjai. Közülük a sajtónyilvános évadnyitón Fábián 
Péter színész, rendező (képünkön balról) és Tárnoki Márk 
rendező (középen) osztotta meg elképzeléseit az új évadról 
és a szegedi színház kivételes helyzetéről. Az új zenei igaz-
gató, Dobszay Péter (jobbról) az operajátszás fontosságát 
hangsúlyozta. Fotó: Iványi Aurél Bővebben a 7. oldalon 

Botka László: Egyre népszerűbb Szeged 

Ö
t napon át lehe-
tett finom bo-
rokat kóstolni 
a Dóm téri bor-

mustrán, amely lapzár-
tánkkor kezdődött, és la-
punk megjelenésével egy 
időben fejeződött be. – 
Évtizedes szokás Szege-
den, hogy a nyarat a Sze-
ged-napi borfesztivállal in-
dítjuk és a Bor térrel zár-
juk. Nagyszerű volt az idei 
nyár. Hét százalékkal több 
vendég érkezett hozzánk, 
mint tavaly. A külföldi ven-
dégeink száma pedig 24 
százalékkal nőtt. Szeged 
gyönyörű város, rengeteg 
fesztivállal, nagyszerű kul-
turális élettel, és a szegedi-
ek barátságosak – mondta 
köszöntőjében Botka Lász-
ló polgármester. 

Botka László nyitotta meg a Bor teret, ami után lépten-nyomon megállították a polgár-
mestert a Dóm téren, és sokan fotózkodtak is vele. Fotó: Iványi Aurél

Beiskolázási 
támogatás:

több ezren igényelték
Szeged város ön-
kormányzata 2019 
óta segíti beiskolá-
zási támogatással 
a szegedi családo-
kat a tanévkezdés-
kor. Idén 10 ezer-
ről 15 ezer forintra 
emelte meg a város 
a beiskolázási tá-
mogatás összegét. 
Lapzártánk után zá-
rult le a jelentkezé-
si határidő. Binszki 
József várospolitikai 
alpolgármester sze-
rint várhatóan idén 
is körülbelül annyian 
élnek majd a lehető-
séggel, mint tavaly.

Cikkünk  
az 5. oldalon

Minibölcsőde nyílt Tápén
Önkormányzati forrásból valósult meg a fejlesztés

M
egnyílt Tápé 
első bölcsődé-
je. A városrész-
ben élők már 

évek óta kérték Szécsényi 
Rózsa önkormányzati képvi-
selőt, hogy Tápén is legyen 
bölcsőde. A fejlesztésre 
azért volt szükség, mert az 
utóbbi években jelentősen 
megváltozott Tápé lakossá-
gának összetétele, ugyanis 
nagyon sok fiatal, kisgyer-
mekes család költözött a vá-
rosrészbe. A közgyűlés feb-
ruári döntése után elindult 
a munka, s szeptemberre el 
is készült az új intézmény. 
Tizenötmillió forint önkor-
mányzati forrásból a mini-
bölcsőde követelményeinek 
megfelelően átalakították 
a Honfoglalás utcai óvoda-
épület egy részét.

Bővebben az 5. oldalon  
Nikolényi Betti és kisfia, Merse örült a tápéi minibölcsődének. Néhány nap alatt feltöltöt-
ték a létszámot az új intézményben. Fotó: Kuklis István

Szeged segít! Idén 10 ezerről 15 
ezer forintra emelte meg a város a 
beiskolázási támogatás összegét. 
Képünk illusztráció 



2023. SZEPTEMBER 18., HÉTFŐ

Sz
eptember 
elején tet-
te közzé a 
K ö z p o n t i 

Statisztikai Hivatal az úgy-
nevezett második becslé-
sét az idei második negyed-
éves GDP-adatról. A 444.hu 
látványos infografikákkal 
mutatta be a recesszióban 
lévő magyar gazdaságot. 
Azt írták, hogy az nem pél-
da nélküli, hogy az úgyneve-

zett bruttó felhalmozás ne-
gatív tartományban legyen: 
ez történt például a korona-
vírus-járvány idején is, ami-
kor a mostanihoz hasonló-
an négy negyedéven át ma-
radt el az előző év azonos 
időszakától, de ez történt 
2015–16-ban is, akkor két 
teljes éven, azaz nyolc ne-
gyedéven át láttunk ilyet. 
Csakhogy azok a visszaesé-
sek korántsem voltak olyan 

mértékűek, mint a mosta-
ni második negyed-
éves –21,3 
száza lék : 
a Covid 
i d e j é n 
1 2 , 9 
s z á -
z a l é k 
volt a 
legrosz-
s z a b b 
visszaesés. 
Hasonlóan nagy, 
illetve nagyobb visszaesés 
utoljára a 2009-es világvál-
ság idején volt.

A helyzetet súlyosbítja, 
írta a lap, hogy nemcsak a 

felhalmozás, de az úgyne-
vezett végső fogyasztás is 

mínuszban van, igaz, 
az idei második 

negyedévben 
kisebb volt a 
v i s s z a e s é s 
(egy száza-
lék), mint az 
elsőben (2,8 

százalék). El-
sősorban a la-

kossági fogyasztás 
zuhan. Az elszállt árak, 

a kilencedik hónapja, most 
már térdre rogyasztva is 
Európa-bajnok magyar 
infláció főként a kereske-
delmi ágazatot intézte el. 

A kereskedelem gyengélke-
dése szorosan összefügg a 
fogyasztások visszaesésé-
vel.

Az, hogy ilyen mérték-
ben esett vissza a bolti 
(webshopos stb.) vásárlá-
sok volumene, az elsőd-
leges oka annak, 
amiről koráb-
ban már mi 
is írtunk: hi-
ányzik a költ-
ségvetésből 
620 milliárd 
forintnyi áfa az 
időarányosan ter-
vezetthez képest, és 
idén az első hét hónapból 

háromban is elmaradtak 
az áfabevételek a tavalyi-
tól. Nem csoda, hogy már 
a Költségvetési Tanács 
elnöke, Kovács Árpád is 
arról beszélt a kormánykri-
tikusnak aligha mondható 

Világgazdaságnak: fo-
kozatosan nő az 

esélye annak, 
hogy hozzá 
kell nyúlni 
az idei költ-
s é g v e t é s -

hez, pláne, 
ha a harmadik 

n e g y e d é v b e n 
sem indul be a gazda-

sági növekedés.
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Az 
elszállt árak, a 

kilencedik hónap-
ja, most már térdre 

rogyasztva is Európa-baj-
nok magyar infláció fő-

ként a kereskedelmi 
ágazatot intézte 

el.

Hiányzik 
a költségve-

tésből 620 mil-
liárd forintnyi áfa 
az időarányosan 

tervezetthez 
képest.

FELHÍVÁS PARLAGFŰ-MENTESÍTÉSRE

Kérem a tisztelt lakosságot, a cégek és intézmények vezetőit, hogy a tulajdonukban 
vagy használatukban lévő ingatlanokon a parlagfű kaszálását vagy más módon 

történő irtását folyamatosan végezzék el.

Az élelmiszerláncról és hatósági felügyeletéről szóló 2008. évi XLVI. törvény  
értelmében a földhasználó köteles az ingatlanon a parlagfű virágbimbójának  

kialakulását megakadályozni, és ezt követően ezt az állapotot a vegetációs időszak 
végéig folyamatosan fenntartani.

Azzal szemben, aki nem tesz eleget a parlagfű elleni védekezési kötelezettségének, 
belterületen a jegyző, külterületen a Csongrád-Csanád Vármegyei  

Kormányhivatal Agrárügyi Főosztály Növény- és Talajvédelmi Osztálya közérdekű 
védekezést rendel el, melynek költségeit a földhasználó, illetve a termelő köteles 
megtéríteni. Ezzel egyidejűleg a Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatal  

Agrárügyi Főosztály Növény- és Talajvédelmi Osztálya növényvédelmi bírságot 
szab ki.

Parlagfűvel kapcsolatos bejelentéseiket az alábbi módokon tehetik meg:

Belterületre vonatkozóan:
tel.: 80/820-302 (SZMJV Polgármesteri Hivatal zöldszáma);
e-mail: info@szegedvaros.hu

Külterületre, zártkertre vonatkozóan:
tel.: 62/680-170 (Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatal Földhivatali Főosz-
tály Földhivatali Osztály 1.)
e-mail: foldhivatal.szeged@csongrad.gov.hu

 Dr. Martonosi Éva,
 Szeged Megyei Jogú Város jegyzője

Magyar oktatás: négy év alatt
hatvan százalékkal emelkedett
a betöltetlen álláshelyek száma

Egyre több tanár hiány-
zik a magyar közoktatási 
rendszerből. Négy év alatt 
hatvan százalékkal emelke-
dett a betöltetlen álláshe-
lyek száma az oktatásban.

N
emzetgazdasági 
áganként jelentet-
te meg az üres ál-
láshelyekre vonat-

kozó összesítését a Központi 
Statisztikai Hivatal. A muta-
tó negyedéveket mér, nemré-
giben jelent meg a 2023-as 
második negyedéves adat. Az 
adatokból kiolvasható, hogy 
míg sok ágazatban csökkent 
a betöltetlen álláshelyek szá-
ma, addig az oktatásban je-

lentősen emelkedett. 2023 
első negyedévében 6852, 
míg a második negyedévben 
már 7620 volt az üres állás-
helyek száma a magyar okta-
tásban. A KSH adatai szerint 

2019 második negyedévé-
ben még „csak” 4559 üres 
álláshely volt az oktatásban. 
Négy év alatt hatvan száza-
lékkal emelkedett a tanárhi-
ány az iskolákban.

Válságban a magyar gazdaság
Zuhan a lakossági fogyasztás az Európa-bajnok infláció miatt

A nyers adatok szerint 2,4 százalékkal esett vissza a ma-
gyar gazdaság, míg az előző negyedévhez képest 1,7 szá-
zalékos volt a zsugorodás, így már negyedik negyedéve 
van recesszióban a magyar gazdaság – írta a 444.hu a 
KSH adatai alapján.

Ki fog itt tanítani? Fotó: MTI/Varga György 
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Választott múltunk

A
z „igaz magyar hazafi” és a „hős katona” jelzős szer-
kezeteket Lázár János már négy évvel ezelőtt is alkal-
mazta Horthy Miklósra, amikor megkoszorúzta a kor-
mányzó kenderesi síremlékét, arra emlékezve, hogy 

Horthy száz évvel korábban „megmentette Magyarországot”.
Ezek a formulák egészültek most ki a „kivételes államfő” 

kifejezéssel, ami valójában Orbántól ered. 2017-ben a kultu-
rális központként megújult Klebelsberg-kastély avatásán be-
szélt arról, mennyire kiemelkedő politikusnak tartja az egykori 
kultuszminisztert és miniszterelnökét, Bethlen Istvánt, s ha ők 
kiválóak, akkor az kellett legyen az is, aki kinevezte őket, vélte 
Orbán. Azaz Horthynak.

Orbán levezetése hat éve is felháborodást váltott ki, hi-
szen sokan tudják, hogy míg Bethlen 1931-ben lemondott a 
kormány éléről, Klebelsberg pedig 1932-ben meghalt, addig 
Horthy 1944-ig állt az ország élén, s az ő nevéhez fűződik 
Gömbös, Imrédy, Bárdossy kinevezése is. „Legfőbb hadúrként” 
felelőssége volt a hadba lépésben, a doni katasztrófában, ál-
lamfőként pedig a magyar zsidóság elpusztításához vezető út 
bejárásában, és abban is, hogy a magyar államigazgatás hó-
napokon át nemhogy asszisztált, de buzgón közreműködött a 
magyar zsidóság deportálásában és ily módon több százezer 
ember legyilkolásában. 

Horthy kapcsán a jelenlegi rezsim elsősorban a Tanácsköz-
társaság káosza és terrorja után helyreállított államiságra szo-
kott utalni, amiben Horthy egy ponton túl valóban stabilizáló 
szerepet játszott. Más kérdés, hogy a legjobb éveire éppen az 
volt a jellemző, hogy Bethlen István gondo-
san távol tartotta a kormányzót a napi 
politikai ügyektől. 

Az már jóval kevésbé állja 
meg a helyét, amit úgyszintén 
Lázár mostani nyilatkozatában 
hallhattunk, miszerint Horthy 
1919-ben „megmentette Ma-
gyarországot attól a sorstól, 
amit a nyugati nagyhatalmak neki 
szántak”. Ha Lázár itt Trianonra gon-
dolt, akkor ez legalábbis tévedés, hiszen 
a békediktátumot kényszerűen aláíró kormányt már Horthy ne-
vezte ki, ez ügyben tehát nem akadályozott meg semmit. Ha 
Lázár netán arra gondolt, hogy az 1919-es Tanácsköztársa-
ságot a Nyugat forszírozta volna, az megint kapitális tévedés, 
amit az antant intervenciója bizonyít. Ha pedig az intervenció 
lett volna a nyugati terv, akkor fel kell vetnünk, hogy a román 
csapatokat mégiscsak az antant parancsolta vissza Budapest-
ről a mai határok mögé. 

Az országos főrabbi Horthy azon – egyébiránt közismert – 
megnyilvánulásainak felidézésével reagált, amelyekben a kor-
mányzó az antiszemitizmusáról vallott. Igaz, ez nem a hitleri 
„modern” antiszemitizmus volt, hanem egy korábbi kiadású, 
„úri keresztény” jellegű, de azért világos, hogy az utóbbira rá-
épült az előbbi. Még akkor is, ha például a nyilasokról Horthy 
tényleg megvetően vélekedett. 

Lázár válasza Fröhlich főrabbinak egy 1993-as Antall Jó-
zsef-interjú volt, amelyben az akkori kormányfő Horthy ken-
deresi újratemetését megelőzően értékelte a kormányzót és 
foglalta össze saját kormánya álláspontját. Antall állítása, mi-
szerint Horthy nem lett volna antiszemita, sajnos nem igaz. A 
korabeli politikai viszonyok között disszonánsan hangzottak 
Antall azon mondatai is, hogy Horthy eltemetése pusztán ke-
gyeleti és nem politikai aktus – habár nyilvánvalóan az is volt. 

Ám az, hogy kivel kapcsolatban, milyen külsőségek között, 
mennyire magas szinten nyilvánít kegyeletet egy kormány, az 
mindig politikai kérdés. 

Mindenki maga választja meg, hogy a múlt tárházából mire 
vagy kire akar építeni, csak éppen valamennyiünk jövője lesz 
az, ami ebből a múltból következik.

„Legfőbb 
hadúrként” 

felelőssége volt a 
doni katasztrófában, 

államfőként pedig a ma-
gyar zsidóság elpusz-

tításához vezető út 
bejárásában.

Száguldozó és szabálytalankodó
motorosokat kaptak el a rendőrök
a térfigyelő kamerák segítségével

Ismét hasznosnak bizonyul-
tak a szegedi térfigyelő ka-
merák, amelyeket Szeged 
város önkormányzata tele-
pített. A rendőrség be tudta 
azonosítani a lakosság nyu-
galmát hosszú ideje zavaró 
motorosokat, és eljárást 
indított ellenük.

T
öbb bejelentés is ér-
kezett a rendőrségre 
az elmúlt időkben, 
hogy esténként Sze-

geden egy motoros társaság 
tagjai rendszeresen veszé-
lyeztetik a közlekedés részt-
vevőit, a szabályokat sem-
mibe véve versenypályaként 
használják az utakat. A mo-
torosok nagy sebességgel 
közlekednek, a közlekedési 
lámpák tilos jelzését rendre 
figyelmen kívül hagyják.

A Szegedi Rendőrkapi-
tányság munkatársai azon-
nal adatgyűjtésbe kezdtek, 
a kamerafelvételek elem-
zése és a tanúkihallgatások 

eredményeként pedig azo-
nosították a négy renitens 
motorost. Együtt összesen 
harmincnál több szabály-
sértést követtek el, többek 
között: engedély nélküli ve-
zetés, az elsőbbség és elő-
zés szabályainak megsér-
tése, érvénytelen hatósági 
engedéllyel vagy jelzéssel 

való közlekedés. Egyikük 
ellen – mivel forgalmi rend-
számát szándékosan lesze-
relte a járművéről – egyedi 
azonosító jellel visszaélés 
vétség elkövetésének meg-
alapozott gyanúja miatt 
büntetőeljárás is indult. 
Kihallgatásán elismerte 
tettét, a szegedi nyomozók 

lefoglalták a motorját. A mo-
toros társaság tagjainak el-
számoltatása folyamatban 
van a Szegedi Rendőrkapi-
tányságon.

Szeged térfigyelő kame-
ráit az önkormányzat tele-
pítette. Ezek segítségével 
tudták elkapni a rendőrök a 
motorosokat.

A térfigyelő kamera felvételén a Szegeden száguldozó motorosok. Forrás: Csongrád-Csa-
nád vármegyei rendőrség Facebook-oldala

Szeged felett az ég
Több ezren látogattak ki a szegedi repülőtérre  
az ország egyik legrangosabb légi parádéjára

Légi produkciók, különleges repülőgépek, helikopterek, hő-
légballonok, extrém mutatványok és pirotechnikai bemuta-
tók várták a látogatókat a Szeged International Airshow-n. 
A szegedi repülőtéren nyolcadik alkalommal rendezték meg a 
légi parádét, amely az ország egyik legrangosabb repülős ese-

ménye. Az eseményen mások mellett bemutatkozott Besenyei 
Péter műrepülő világbajnok is egy Corvus Racer géppel. A szép 
számú közönséget pirotechnikával kísért látványshow-val és éj-
szakai ugrásokkal is szórakoztatták. A helikopterek és repülők 
mellett drónok festették színesre Szeged égboltját.

Fo
tó
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Munkája mellett mindig
a családja volt a legfontosabb

a 90 éves Mária néninek
Horuczi Lászlóné Tauzer Máriának két há-
zasságából két gyermeke született, négy 
unokája és két dédunokája van.

auzer Mária 1933. szeptember 
8-án született Budapesten szülei 
egy szem gyermekeként. Imádta a 
könyveket, nagyon szeretett olvas-

ni, így újságírónak tanult. A fővárosban dolgo-
zott előbb az Esti Budapestnél, majd tíz évig a 
Szabad Földnél, ahol megismerte első férjét, 
az ugyancsak újságíró Lőrincz Jánost. Ebből 
a házasságból született az első leánygyerme-
ke, Marika. A házassága válással végződött, 
amelyet követően ismerte meg második fér-
jét, az akkor Budapesten filozófiát tanuló Ho-
ruczi Lászlót. A pesti évek során számos izgal-
mas és érdekes eseményről tudósított, sike-
res munkáját kormánykitüntetéssel ismerték 
el. Miután férje a JATE filozófia tanszékén ka-
pott állást, Szegedre költöztek. Mária a helyi 
napilapnál helyezkedett el, tíz évig dolgozott 
a Délmagyarországnál. Közben megszületett 
második leánygyermeke, Zsuzsanna.

Egészségügyi problémái miatt el kellett 
búcsúznia az újságírástól. A Vidia kereske-
delmi vállalathoz került, ahol a személyzeti 
és oktatási osztályt vezette egészen nyugdíj-
ba vonulásáig.

A munkája mellett mindig a családja volt 
a legfontosabb. Idős szüleit is leköltöztette 
Budapestről Szegedre, hogy többet tudjon 
velük törődni. Sajnos korán, 61 évesen öz-
vegy lett, ezért még szorosabb kötelék ala-
kult ki a gyermekeivel és unokáival. Család-
ja két lánya révén négy fiú unokával és két 
kislány dédunokával gyarapodott. Számos 
betegsége ellenére boldogan telnek a napjai 
a gyermekei és unokái körében.

Szeged városa nevében Hekáné Szondi Il-
dikó, a belváros önkormányzati képviselő-
je köszöntötte 90. születésnapján Horuczi 
Lászlóné Tauzer Máriát. Fotó: Kuklis István 

Végső búcsút vettek Szőke Pétertől,
Szeged legendás rendőrkapitányától

T

– Szőke Péternek jelentős 
mértékben köszönhetjük azt, 
hogy Szeged ma az egyik, ha 
nem a legbiztonságosabb vá-
ros az országban. Ő tette le 
annak a rendőri munkának 
az alapjait Szegeden, amely 
mindig az állampolgárok szol-
gálatáról szólt. Szőke Péter 
közel harminc éven át volt 
szegedi rendőr, a ranglétra 
aljáról indulva a legmaga-
sabb fokig jutott, és közben 

mindvégig jó ember maradt, 
aki a másikat nem a szár-
mazása, bőrszíne vagy poli-
tikai hovatartozása szerint, 
hanem a tettei alapján ítélte 
meg – mondta Tóth Károly 
önkormányzati képviselő, 
aki Szeged városa nevében 
búcsúzott Szőke Pétertől. 
Elmondta: Szőke Pétert ön-
kormányzati képviselőként 
is hasonló tisztelet övezte, 
mint rendőrként. Akkor is a 

várost óvta-védte, a szegedi-
eket szolgálta. Képviselősége 
idején rengeteget fejlődött, 
szépült a belváros. – Váro-
sunk egyik legnépszerűbb 
polgára volt, mert olyan érté-
keket képviselt, amelyek szá-
munkra, szegediek számára a 
mai napig a legfontosabbak. 
A tudást és a teljesítményt ér-
tékelte, emberségesen bánt 
az elesettekkel, és ha kellett, 
elöljáróival szemben is hatá-
rozottan kiállt az igazságért – 
fogalmazott Tóth Károly.

– Szőke Pétert még azok 
is tisztelték, akik ellen egész 

életében harcolt. Őszinte, 
egyenes ember hírében állt, 
aki mindig kiállt a szakmaiság 
és a rábízott rendőrök mellett. 
Életét a szegediek szolgála-
tának szentelte, munkatársai 
emberséges, közvetlen, de 
mégis tekintélyt parancsoló 
vezetőnek ismerték, akire 
a nehéz időkben is lehetett 
számítani – mondta búcsú-
beszédében Szenti Szabolcs 
alezredes, a Szegedi Rendőr-
kapitányság vezetője.

A sírnál egykori középis-
kolai osztálytársai egy verssel 
búcsúztak Szőke Pétertől.

Az Alsóvárosi temetőben helyezték örök nyugalomra Sze-
ged legendás rendőrkapitányát és önkormányzati képvise-
lőjét, Szőke Pétert, akit saját halottjának tekintett a város.

Szőke Pétert a család mellett egykori és mai kollégái, 
barátai, tisztelői, az önkormányzat több képviselője is 
elkísérte utolsó útjára. 

Szeged városa nevében Tóth Károly önkormányzati képvi-
selő búcsúzott Szőke Pétertől. Fotók: Iványi Aurél

Díjak dorozsmaiaknak

Cs
aládi napot 
és Dankó 
Pista-em-
l é k n a p o t 

rendeztek a dorozsmai szél-
malomnál. Fodor Antal do-
rozsmai önkormányzati és 
Varga Ferenc országgyűlési 
képviselő együtt nyitotta 
meg az emléknapot. Az ese-
ményen adták át két szociá-
lis ápolónak, Túri Marianná-
nak és Kovács Eszternek a 
dorozsmai részönkormány-
zat elismerését. Mindketten 
évtizedek óta dolgoznak a 
szociális szférában. Díjat ka-
pott Deli Julianna, aki a nem-
régiben elhunyt Deli Albinnal 

alapította meg a Dorozsmai 
Tájházat. Komjáti Zoltánnak 
azt köszönték meg, hogy a 
kényszerű bezárások ide-
jén önként és ingyen hord-
ta az ebédet az időseknek. 
A Dorozsmai Angyaloknak 
a folyamatos karitatív te-
vékenységet, a Búzakalász 
citerazenekarnak a hagyo-
mányőrzést köszönték meg. 
A díjakat Binszki József vá-
rospolitikai alpolgármester 
és Fodor Antal közösen adta 
át. A Szitakötő Alapítvány 
családi napot szervezett, a 
bográcsos vacsora mellett 
gyerekprogramokat is ren-
deztek.

Családi nap a dorozsmai szélmalom árnyékában.
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Minibölcsőde nyílt Tápén
Önkormányzati forrásból valósult meg a fejlesztés

Beiskolázási támogatás:
több ezren igényelték

Szeged városa 2019 óta 
segíti beiskolázási támoga-
tással a családokat a tan-
évkezdéskor. Idén 10-ről 
15 ezer forintra emelték a 
támogatást.

– 2019 óta lehet beiskolá-
zási támogatást igényelni, 
amit idén 10-ről 15 ezer fo-
rintra emeltünk, hogy még 
nagyobb segítséget tudjunk 
nyújtani a családoknak. Ez 
kétszer-háromszor 15 ezer 
forintot jelent, ahol két-há-
rom általános iskolás korú 
gyermeket nevelnek – mond-
ta Binszki József várospoliti-
kai alpolgármester. A támo-
gatás iránti kérelmet szep-
tember közepéig lehetett be-
nyújtani. Lapzártánkig több 

mint nyolcezer gyermek szü-
lei igényelték a támogatást.

Binszki szerint várható-
an idén is körülbelül annyian 
élnek a lehetőséggel, mint 
tavaly. – Ez valódi segítség 
az átlag szegedi családnak – 
mondta az alpolgármester. A 
rendelkezésre álló előirányzat 

az egyéb települési támoga-
tásokkal együtt mintegy 1,5 
milliárd forint, amiből körülbe-
lül 150 millió forintot fordít az 
önkormányzat a beiskolázási 
támogatásra, azaz a támoga-
tásban részesülő gyermekek 
száma várhatóan megközelíti 
majd a tízezret.

Szeged segít! Több ezer szegedi család igényelte az önkor-
mányzat beiskolázási támogatását. 

Évek óta kérték a helyiek 
Szécsényi Rózsa önkor-
mányzati képviselőt, hogy 
Tápén is legyen bölcsőde, 
ugyanis nagyon sok kisgyer-
mekes család költözött az 
utóbbi időben a városrészbe.

örténelmi pillanat 
volt a tápéi mini-
bölcsőde megnyitá-
sa, mert eddig nem 

volt bölcsődéje a városrész-
nek. Pedig népszerű Tápé, hi-
szen közel van a belvároshoz, 
mégis csendes, békés kör-
nyék, ahová sok fiatal költözik.

– A számok is mutatják, 
hogy Tápén nőtt legnagyobb 
mértékben a lakosságszám. 
Pontosan azért, mert régen 
idős nénik vagy bácsik laktak 
egy-egy házban, amit megvet-
tek és ahová beköltöztek az 
utóbbi években kisgyermekes 
családok. Ily módon nőtt a la-

kosságszám, s igény mutat-
kozott bölcsődére. 2019-ben 
jelezték nekem először, hogy 
mindenképpen jó lenne, ha 
létesülne egy bölcsőde Tápén 
– mondta Szécsényi Rózsa, 
Tápé önkormányzati képvi-
selője.

Először egy új, önálló 
bölcsőde építését tervezték 
Tápén, de a magyarorszá-
gi jogállamisági problémák 
miatt befagyasztott uniós 
pénzek miatt ezt el kellett 
napolni. Ezért született az a 
megoldás, hogy a Honfoglalás 
utcai óvodaépület egy részét 
átalakítják minibölcsődének. 
A fejlesztést 15 millió forint-
ból valósította meg az önkor-
mányzat saját forrásból.

– Nagyon örültünk az új 
bölcsődének. Merse a negye-
dik gyermekem, és a nagyob-
bak távolabbi bölcsődébe 
jártak, az apukájuk munkahe-
lyéhez közel, de ez így logisz-
tikailag sokkal könnyebb a 
számunkra. Nagyon szimpa-

tikus, hogy ilyen családias a 
bölcsi, aranyosak a gondozó 
nénik – mondta a Szeged TV 
által megkérdezett szülő, Ni-
kolényi Betti.

– A bölcsődében két 
csoport van jelenleg, egy 
hét- és egy nyolcfős. A hétfős 
csoport vegyes életkorú, a 
nyolcfős pedig csak kétéves 
kisgyermekekből áll. A ne-
velést öt dolgozó együttesen 
végzi, hármuk kisgyerekne-
velő, ketten pedig dajkák 
– mondta Király Sándorné. 
Az önkormányzati bölcsődék 
igazgatója elmondta, hogy a 
minibölcsődébe már megkez-
dődött a beszoktatás. Az új 
bölcsi napok alatt betelt, már 
várólistájuk is van.

Szécsényi Rózsa, Tápé önkormányzati képviselője és 
Király Sándorné, az önkormányzati bölcsődék igazgatója 
sajtótájékoztatót tart az új minibölcsőde udvarán.

Merse jól érzi magát az új tápéi minibölcsődében. Fotók: Kuklis István 

T

Vízvezeték-felújítás
a Vidra utcában

Vízvezeték-felújítási mun-
kálatokat végez a Vidra 
utcában, valamint a Kálvin 
tér Tisza Lajos körút és Ma-
dách utca közötti szaka-
szán a város megbízásából 
a Szegedi Vízmű. A felújítás 
után leaszfaltozzák az érin-
tett utcaszakaszt.

– A kétszáz méteres szakasz 
rekonstrukciója mintegy 
250 millió forintba kerül, 
amit a városi Vízügyi Építési 
Alapból fedez az önkormány-
zat – mondta Binszki József 
várospolitikai alpolgármes-
ter, a körzet önkormányzati 
képviselője a helyszíni sajtó-
tájékoztatóján.

Istókovics Zoltán, a Sze-
gedi Vízmű Zrt. vezérigaz-
gatója elmondta: elavultak, 
40-50 évesek a vezetékek a 

Vidra utcában. Tíz évvel ez-
előtt kezdték a belvárosban 
található legöregebb vízve-
zetékek rendszerszintű cse-
réjét. – Szeged jó helyzetben 
van a hálózat felújításában, 
mert a vízmű lényegesen 
többet tud rekonstrukcióra 
fordítani, mint az országos 
átlag – hangsúlyozta a ve-
zérigazgató.

Előreláthatóan novem-
ber végére áll vissza a meg-
szokott közlekedési rend. 
Addig útlezárásra és forga-
lomterelésre kell számítani-
uk az autósoknak. A Madách 
utca zsákutca. A közlekedést 
táblák és lámpák segítik. A 
trolik és buszok viszont to-
vábbra is mindkét irányban 
közlekednek, a kerékpáro-
sok korlátozásra, terelésre 
számítsanak.

Binszki József önkormányzati képviselő, alpolgármester 
és Istókovics Zoltán, a Szegedi Vízmű Zrt. vezérigazgató-
ja a Vidra utcában tájékoztatta a munkálatokról a sajtó 
munkatársait. Fotó: Iványi Aurél 
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550 éve kezdődött  
a magyarországi könyvnyomtatás

Szegeden 222 éve nyitotta meg az első nyomdát Grünn Orbán

– Összeállításunkat kite-
kintéssel kezdjük arról, ho-
gyan is kezdődött az európai 
könyvnyomtatás Gutenberg 
Bibliájával. Természetesen 
nem feledkezünk meg arról 
sem, hogy Keleten sokkal 
korábban nyomtattak köny-
vet. A tárlattal arra szeret-
nénk felhívni a figyelmet, mit 
adott a nyomdászat, a nyom-
dászok munkája az európai 
kultúrának – ismertette Hor-
niczky Anikó. – Az európai 
könyvnyomtatás történeté-
ben a nyomdászat, mint hi-
vatás, mint szakma korszak- 
alkotó, úttörő jelentőségű, 
ezért olyan történeti munkák 
láthatók a tárlatunk elején, 
amelyek arról emlékeznek 
meg, hogy létezik. A sokszo-
rosítás jelentőségét emeljük 
ki ezzel, hiszen meghonoso-
dott az a gyorsabb eljárás, 
amivel a műveket le tudták 
másolni, ki tudták adni. Az új 
technológia megjelenésétől 
a 15. század végéig mint-
egy ezer nyomdászműhely, 
nyomdászház működött 
Nyugat-Európában, és több 
mint 8 millió könyv látott 
napvilágot. 

Bestseller – mondanánk 
ma arról az 1490-es ős-
nyomtatványról, amely egy 
bizonyos Werner Rolewinck-
nek a történeti munkája, aki 
egy kölni karthauzi szerzetes 
volt. Már a szerző életében 
40 kiadást élt meg a kötet, 
amit Kölni Krónika néven 
emlegetnek, és történeti 
munka. Mellette egy gazda-
gon illusztrált könyv: Johann 
Ludwig Gottfried 1630-as 
munkája. Illusztrációit Matt-
heus Merian készítette, 
többek között egy korabe-
li nyomdászműhelyt, vagy 
ahogy akkoriban nevezték, 
nyomdászházat is ábrázolt. 
A 126 portrét és 328 réz-
metszetet tartalmazó kötet 
népszerűségét mi sem bizo-
nyítja jobban, mint hogy kö-

zel száz évvel az első kiadás 
után is megjelentették.

Hess Andrással  
kezdődött

– A magyar könyvnyomtatás 
Hess Andrással kezdődött, 
aki Mátyás király uralkodása 
idején, 1473-ban nyomtatta 
ki az első Magyarországon 
megjelent könyvet. Ez Budán 
történt, és egy latin nyelvű 
történelmi munka volt, ezért 
manapság leginkább Budai 
Krónika néven emlegetik. 
A magyarság történelméről 

szól, és a korszakban hagyo-
mányos módon nem volt cím-
lapja – vette át a szót Szabó 
Ádám. A megjelenésével kap-
csolatos adatokat az utolsó 
oldalon, a kolofonban foglal-
ták össze, ez tartalmazza a 
nyomdász nevét és a megjele-
nés idejét. A szöveg úgy szól, 
hogy „Befejeződött Budán az 
Úr 1473. évében, Hess And-
rás által”. Ezzel a zárómondat-
tal nyilvánította hivatalosan is 
késznek a nyomdász a nyom-
tatványt. Ezért kapta a szege-
di kiállítás is ezt a címet.  Kü-
lön kutatás foglalkozik azzal, 
hogy ki volt Hess András, hon-
nan hozta a nyomdakészle-
tét. Minden bizonnyal német 
származású volt, de Itáliában 
tanulta ki a nyomdászmes-
terséget, és 1472-ben, tehát 
a nyomtatott könyv megje-

lenése előtti évben érkezett 
Magyarországra a szükséges 
felszereléssel együtt. Való-
színűleg Vitéz János eszter-
gomi érsek meghívására és 
az ő közreműködésével, az ő 
anyagi támogatásával létesí-
tette a budai nyomdát, de ezt 
csak az utólagos kutatás derí-
tette ki. A könyv első oldalain 
szereplő előszó ugyanis nem 
említi az esztergomi érseket, 
mert mire a könyv megjelent, 
az érsek elhalálozott, az előt-
te levő hónapokban pedig 
nagyon súlyos konfliktusba 
került az uralkodóval, Mátyás 
királlyal, vagyis politikailag 
nemkívánatos személlyé vált, 
és a nevét is kellemetlen volt 
említeni. Visszatérve a Budai 
Krónikára, a könyv nyomta-
tása nagyjából egy évbe tel-
lett. Hess a művét korábbi 
krónikák szövegeiből ollózta 

össze, az utolsó évtizedek 
történetét feltehetően ő maga 
írta le röviden. A könyvből ma 
már csak tíz darab ismert, 
Magyarországon kettő van 
belőle Budapesten, a szegedi 
könyvtárban egy hasonmás 
kiadás található. Hess And-
rás nyomdája egy évvel az 
első könyv megjelenése után 
beszüntette a működését. Ez-
zel nem volt egyedül, hiszen 
ma úgy mondanánk, néhány 
nyugati nagyvállalkozónak si-
került karriert, sőt dinasztiát 
kiépítenie, más nyomdászmű-
helyek viszont rövid életűnek 
bizonyultak.

Így Hess után az ország 
évtizedekre nyomda nélkül 
maradt, ami persze nem azt 
jelenti, hogy nélkülözni kellett 
az új könyveket. Nemcsak 
külföldről lehetett ugyanis 

könyveket rendelni, hanem 
magyarországi szerzők mű-
vei is megjelentek külföldön, 
illetve Magyarországról szóló 
művek is napvilágot láttak 
ezekben a nyomdákban. Ilyen 
szempontból tehát a magyar-
országi irodalomnak, illetve 
Magyarország ismertségének 
még jót is tett, hogy egyből a 
nemzetközi környezetben je-
lentek meg ezek a művek. Így 
lett mai szóval bestseller író 
Temesvári Pelbárt ferences 
szerzetes, aki latin nyelven írt 
prédikációs gyűjteményeket, 
amik olyan sok olvasónak 
felkeltették az érdeklődését, 
hogy egy német nyomdász 
kimondottan miatta jött Ma-
gyarországra, hogy beszerez-
ze a legfrissebb műveit. 

Nem a saját hazájában 
lett próféta

Antonio Bonfini munkája is 
látható, aki Mátyás király hi-
vatalos udvari történetírója 
volt, és akinek a műve a ko-
rabeli történetírás élvonalát 
képviselte, mind stílusában, 
mind tartalmában, ám ha-
sonlóan politikai okok miatt 
nem jelenhetett meg nyom-
tatásban. Sőt utána évtize-
dekre elfelejtették, és csak 
a XVI. században került újra 
elő, és az első teljes kiadása 
Bázelben látott napvilágot, 
Zsámboki János humanista 
munkásságának köszönhe-
tően. Ennek ellenére vagy 
éppen emiatt ez a könyv 
határozta meg a magyarság 
eredetéről alkotott képet 

itthon és Európa-szerte. Sze-
gedet is említi a szerző, pél-
dául azt, hogy Hunyadi János 
idején a városban kötöttek 
békét a törökkel.

– A tudományok és a tu-
dományos könyvnyomtatás 
magyarországi fejlődéséből 
is adunk ízelítőt a kiállításon, 
ami az egyházi nyomdák el-
terjedésével függ össze. 
Próbáltunk minél több tudo-
mányterületről első magyar 
nyelvű munkákat bemutatni. 
Közös vonásuk, hogy a szer-
zőik európai egyetemeken 
tanultak, és mindegyikük 
küldetésének érezte, hogy a 
tudását hazahozza Magyar-
országra, és minél szélesebb 
körben terjessze a magyar 
nép körében. Ehhez termé-
szetesen a magyar nyelvújí-
tás is hozzátartozik, hiszen a 
tudományos szakszókincset 
is megújították – vette át a 
szót Vida Andrea. A könyv-
táros Apáczai Csere János 
Magyar enciklopédia című 
művét emelte ki, az első ma-
gyar tudományos könyvet, 
egy cseppnyi könyvecskét. 
Apáczai egyik tanítványa 
volt Pápai Páriz Ferenc, aki 
több orvosi könyvet is adott 
ki. Úgy mondanánk ma, hogy 
életmódtanácsokat adott ki. 
A Pax Corporis című műve 
a test nyavalyáiról, illetve a 
gyógyítás módjairól szól – az 
első magyar orvosi munka. 

A legelső szegedi 

– A szegedi nyomdáról és 
nyomdászattörténetről szóló 

tárlót Grünn Orbánnak szen-
teltük. Az első szegedi nyom-
dásznak, aki évtizedekig 
egyeduralkodó is volt ezen a 
területen, és a Tudósítás cí-
met viseli az első Szegeden 
kiadott nyomtatványa. Ez 
egy plakát tulajdonképpen, 
amiben nagy örömmel tájé-
koztatja a helybelieket, hogy 
megkapta a város és a budai 
helytartótanács jóváhagyá-
sát is, és elkezdheti a tevé-
kenységét 1801-ben Szege-
den – folytatta Vida Andrea. 
– Bemutatunk egy nyomdá-
szati szakkönyvet, ami az ő 
tulajdonában állt; ebbe be-
ragasztott egy általa nyomta-
tott ex librist. Emellett saját 
kezű bejegyzése tanúskodik 
arról, hogy számára milyen 
fontos és örömteli esemény, 
hogy szegedi nyomdász lett. 

Grünn évtizedeken ke-
resztül működött a város-
ban, és privilégiumokkal 
rendelkezett: övé volt a vá-
roshoz és a megyéhez kötő-
dő hivatalos nyomtatványok 
intézése. Azonkívül számos 
változatos kiadványt készí-
tett, például báli meghívó-
kat, vagy az Erdélyi Kalendá-
rium sorozatot, ami szintén 
nagyon népszerű olvasmány 
volt a korában. Nála jelentek 
meg Szeged híres mérnö-
kének és szintén sokolda-
lú szakemberének, Vedres 
Istvánnak a művei. A Grünn 
család háza pedig ma is áll, 
a Tourinform épülete mel-
lett.

Dombai Tünde

„Befejeződött Budán…” – így zárta le Hess András a leg-
első magyarországi könyv nyomtatását 550 évvel ezelőtt. 
Ezzel kezdődött el a hazai nyomdászat története. Az el-
múlt több mint félezer évből mutat be kincseket a Somo-
gyi-könyvtár régi könyves gyűjteményéből október 4-ig.  A 
rendezők, az intézmény gyűjteményi és helyismereti osztá-
lyának munkatársai beszéltek a kamarakiállításról.

Vida Andrea, Horniczky Anikó és Szabó Ádám, a Somogyi-könyvtár munkatársai mutat-
ták be a kiállítást. Fotó: Kuklis István

Nyomdászműhely egy 1630-as könyvből. Forrás: Somo-
gyi-könyvtár
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Évadot nyitottak a szegedi színházban, 
a szabadság unikális oázisában

Unikális oázis, Noé bárkája a szín-
házi területen – fogalmaztak a 
szegedi nemzetiről az új művésze-
ti tanács tagjai. A sajtónyilvános 
évadnyitón Fábián Péter színész, 
rendező és Tárnoki Márk rendező 
osztotta meg elképzeléseit. Az új 
zenei igazgató, Dobszay Péter az 
operajátszás fontosságát hang-
súlyozta.

– Igazából sokat gondolkodtam, 
mi lehet méltó egy évadnyitóhoz, 
és hogyan lehet elkerülni bármifé-
le közhelyet. Gondoltam, kitalálok 
valamilyen szlogent, ezt teszteltem 
is Szegezdi Robin, akivel az előbb 
összefutottam: „új évad, új remé-
nyek”. Rögtön mondta, hogy ezt 
nem gondolhatod komolyan, ennyi-
re már te sem vagy fiatal. Ez meg 
arra ösztönzött, hogy mini számve-
tést tartsak, hogy kerültem ide – 
mondta a 33 éves, Junior Prima dí-
jas színész, rendező, Fábián Péter. 

Unikális oázis

– Hadd mondjak el egy rövid sze-
mélyes anekdotát! Tíz évvel ezelőtt 
végeztem az egyetemen, és akkor 
egy független társulatot alapítottunk 
az osztálytársainkkal meg alsóbb 
évfolyamokból. (A K2 Színház ta-
valy szűnt meg, állami támogatás 
hiányában – a szerk.) Éppen ebben 
az időszakban, szeptember kör-
nyékén a körvonalazódó társulat 
jövőbeli tagjait próbáltuk minden 
erővel meggyőzni arról, hogy ne szer-
ződjenek le kőszínházhoz, hanem 
jöjjenek hozzánk és nyomassuk 
függetlenben, mert az egy lelketlen 
gyárüzem. Eltelt tíz év, és most itt ál-
lok, és azon gondolkodom, hogy tör-
ténhetett meg. Komolyra fordítva a 
szót, ahogy terveztük az évadot, sok 
minden visszaköszönt abból, ami a 
független színházi létezésemben is 
fókuszban volt, jelesül, hogyan old-
juk meg, hogy nincs pénz, nincs tér, 
nincs idő. Ugyanakkor úgy éreztem, 
amikor beléptem ebbe a csapatba, 
hogy nem sérül az az alapvetés, 
ami miatt anno elkezdtük, hogy ar-
ról beszéljünk a színpadon és úgy, 
ahogy mi szeretnénk. Merthogy a 
Szegedi Nemzeti Színház szerintem 
egy olyan hely, ahol még lehet sza-
badon szólni. És ez nekem nagyon 
meggyőző érv volt amellett, hogy 
csatlakozzak, nem mellesleg nem is 
halok éhen. (Nevet.) Szóval az, hogy 
olyan színházban dolgozol, ahol még 
beszélhetünk úgy és arról, amiről mi 
szeretnénk, az szerintem egy nagyon 

nagy fegyvertény. Volt alkalmam dol-
gozni más nemzeti színházakban, 
most nem lenne elegáns néven ne-
vezni őket, de szerintem a Szegedi 
Nemzeti Színház egy unikális oázis 
az országban. Mondom ezt még félig 
kívülállóként, de úgy, hogy már dol-
goztam itt. Úgyhogy szerintem ebbe 
kapaszkodván végsőkig hajtsunk 
előre, ezt mondanám, és ezt taná-
csolnám saját magunknak, mert 
tényleg egy olyan városban vagyunk, 
ahol erre van nyitottság, és az eddigi 
évadokat is áttekintve azért itt talán 
az egyik legnagyobb a kortárs ma-
gyar drámák bemutatóinak aránya 
a magyar kőszínházak között. Sze-
rintem ez egy nagyon-nagyon jó tö-
rekvés, és a magam részéről mindig 
lándzsát fogok törni amellett, hogy 
minél több kortárs magyar szöveg 
kerüljön színpadra. Mindannyian 
arra fogunk törekedni a művészeti 
tanácsban, hogy a klasszikusok is 
olyan hangon szólaljanak meg, hogy 
ne egy szövegmúzeumban találjuk 
magunkat, hanem a mához szól-
junk, mindig változatosan, éppen 
kinek milyen a stílusa és a rende-
zői-alkotói hozzáállása. Úgyhogy én 
ezekkel a gondolatokkal szeretnék 
saját magunknak sok lendületet, 
erőt és kitartást kívánni. Éljünk a 
szabadságunkkal, az lett az új szlo- 
gen – tette hozzá Fábián Péter.

Noé bárkája

– Tárnoki Márknak hívnak, négy éve 
végeztem a Színművészeti Egyete-
men zenés színházrendező szakon 
Ascher Tamás András, Novák Esz-

ter, Selmeczi György osztályában. 
Nem volt ez olyan régen, viszont 
rendeztem már Budapesten, vidé-
ken, kőszínházban, független terü-
leten csináltam operát, operettet, 
kortárs operát, gyerekoperát. Tehát 
volt dolgom hál’ Istennek. Viszont 
valamiben nem volt részem, 
egy társulatba tartozni. 
És ez azért egy nagy 
hiány volt, mert azt 
tartom a színház 
lényegének, hogy 
egy csapat ember 
egymásra figyelve, 
kíváncsisággal és egy-
mást inspirálva hosszabb 
időn keresztül együtt dolgozik. 
Ez lehet annak a záloga, hogy vala-
mi valóban érvényeset vagy mához 
szólót csináljunk közösen. Úgyhogy 
nagyon örülök, és büszke vagyok, 
hogy itt lehetek – mondta a 32 
éves rendező. – Amikor független 
színházakban dolgoztam, többször 
megtörtént, hogy azért 8-10 ember 
alkotott egy csapatot, egy társulatot. 
Itt viszont körbenézek, és rengeteg 
embert látok, ami mintha megsok-
szorozná a lehetőségeinket. Tehát 
az, hogy különböző művészek kü-
lönböző területekről, mindenféle 
szaktudással vannak jelen, tánco-
sok, énekesek, színészek. És ha 
megnézem, hogy mik a számomra 
legizgalmasabb vagy legprogresz-
szívebb művészeti, színházi irányok 
ma, akkor valamilyen egyveleget lá-
tok, amiben egy énekes, egy táncos, 
egy színész közösen hoz létre vala-
mit. Úgyhogy nagy potenciált érzek 
ebben a számomra új helyzetben, 

amit szeretnénk is megszolgálni. Ha 
körbenézek ma itthon, akkor elég 
sok aggasztó dolgot látok a színhá-
zi területen, ha csak legújabban a 
függetleneknek lassú, lassú haláltu-
sáját figyelem. Olyasmi érzésem van 
itt, Szegeden, mintha Noé bárkájába 

ülnék be. Ez a hely lehetőséget, 
valamifajta biztonságot 

tud nyújtani, van vala-
mi szabadság, ami 
nekünk most még itt 
adott. Úgyhogy ezt 
szeretnénk kihasz-

nálni, és úgy dolgozni, 
úgy együtt lenni, olyan 

szolidaritással, emberség-
gel egymásra figyelve. Jó lenne, 

ha ez megvalósulna ebben a közös-
ségben, a szakmában, ha megvaló-
sulna az országunkban – jegyezte 
meg Tárnoki Márk. 

Elképesztő értékek

Az új zenei igazgató Dobszay Péter 
33 éves, Junior Prima díjas karmes-
ter, orgonaművész lett. – Fábián 
Péter nagyon tart a közhelyektől, és 
teljesen igaza van. Ha szabad átfo-
galmazni ezeket, akkor hadd nevez-
zem őket igazságoknak. Egy párat 
hadd mondjak, mert úgy érzem, vo-
natkozik rám, vonatkozik mindany-
nyiunkra, és vonatkozik a városra. 
Az első, hogy az opera, az operairo-
dalom elképesztő érték. A második, 
hogy az operajátszás, ennek az iro-
dalomnak az életben tartása elké-
pesztő érték. A harmadik az, hogy 
a Szegedi Nemzeti Színház operata-
gozata tánckarostul, énekkarostul, 

korrepetitorokkal, karmesterekkel, 
szólistákkal teljes egészében elké-
pesztő érték. Megismertem valame-
lyest ezt a csodálatos társulatot, és 
azt kell mondanom, hogy egy olyan 
szövetségbe látom most magamat 
belépni, amely ennek az elképesztő 
értéknek az életben tartására szö-
vetkezik. Csapatjátékról beszélünk, 
természetesen az opera esetében 
is, mint a színház esetében, és ki-
használva most a sajtó munkatár-
sainak a jelenlétét is, kérem szépen, 
engedjék meg, engedjétek meg, 
hogy ne csak a társulathoz, hanem a 
visszajáró és a leendő nézőközönsé-
günkhöz is szóljak. Hiszem azt, hogy 
a munkánk során az operának ezt 
az elképesztő értékét újra felfedezik 
azok, akik most nem tudnak róla, 
vagy nem olyan mértékben tudnak 
róla, mint ahogy annak lennie kelle-
ne. Az előadásoknál az a fajta sze-
mélyesség, az a fajta kidolgozottság 
és az a fajta intenzitás a legfonto-
sabb, ami leömlik a színpadról. És az 
a fajta azonosultság a zenekari árok 
és a színpad között, ami oly sokszor 
megvalósulhat, és aminek az egysé-
gére mindig törekedni szeretnék és 
törekedni is fogok. Nagyon bízom 
abban, hogy az ilyen típusú, perzselő 
intenzitású, szórakoztató vagy ép-
pen katartikus, de mindenképpen ki-
kerülhetetlen opera-előadások meg 
tudják mutatni ennek a műfajnak a 
jelenidejűségét. És még egy igazság, 
amit hozzáfűzök az előző háromhoz: 
a szegedi operajátszás jövője is el-
képesztő érték – zárta gondolatait 
Dobszay Péter.

Dombai Tünde

Fábián Péter. Tárnoki Márk. Dobszay Péter. Fotók: Tari Róbert

Olyasmi ér-
zésem van itt, 

Szegeden, mintha 
Noé bárkájába 

ülnék be.
Tárnoki Márk
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Kass János Tragédia-illusztrációkkal 
emlékeztek Madách Imre születésének 

kétszázadik évfordulójára
Madách Imre születésének 
kétszázadik évfordulója al-
kalmából tudományos em-
lékülést és könyvbemutatót 
tartottak a SZAB-székház-
ban. Ugyanott kamaratárla-
ton mutatták be Kass János 
Az ember tragédiájához ké-
szített illusztrációsoroza-
tát. 

A 
Magyar Művészeti 
Akadémia Szegedi 
Csoportjának leg-
főbb célja az volt, 

hogy megmutassák, hogyan 
él tovább a XIX. századi író 
szellemi hagyatéka. Madách 
Imre a XIX. század egyik leg-
nagyobb magyar drámaírója 
volt, fő művének, Az ember 
tragédiájának a kulturális 
emlékezetben való megma-
radása egyedülálló a magyar 
irodalomtörténetben. A szer-
ző születésének kétszázadik 
évfordulójára emlékeztek 
Szegeden, a rendezvény kö-
zéppontjában nem véletle-
nül ez a dráma szerepelt. 

– Madách fő műve re-
mekmű, mint ez az elmúlt 
százhatvan évben be is bi-
zonyosodott mind az iroda-
lomtörténet, a tudomány, az 
esztétika terén, mind pedig a 
művészeti életben való élteté-
se részéről. Egyrészt a legtöb-
bet értelmezett mű, másrészt 
a legtöbb művészeti és legvál-
tozatosabb átváltozásokban, 
műfajokban ragadható meg 
a továbbélése – mondta a 
Szeged Televíziónak Máté 
Zsuzsanna főszervező.

A rendezvény célja a 
madáchi szellemiség élteté-
se, annak bemutatása volt: 
hogyan jelenik meg, miként 

él tovább a különböző mű-
vészeti ágakban és a szép-

irodalomban Az ember tra-
gédiája. – Egyfelől tisztelet 

Madáchnak, másfelől azt 
keressük, mit jelent nekünk 
most, és mit jelent nekünk 
majd a jövőben. Madáchnak 
Az ember tragédiája című fő 
műve egyedülálló a világon 
– mondta Vesmás Péter, az 
MMA Regionális Munkacso-
portjának elnöke. 

A szegedi születésű, 
Kossuth- és Munkácsy-díjas 
grafikusművész, Kass János 
néhai díszpolgár Az ember 
tragédiájához több grafikai 
sorozatot is készített. A ren-
dezvény részeként ezekből 
az illusztrációkból láthattak 
kamaratárlatot az érdeklő-
dők a SZAB-székházban.

Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Szécsényi 
Rózsa önkormányzati képviselő Rhonda Byrne A legna-
gyobb titok című könyvét ajánlja.

S
ajnos a szó valódi 
értelmében ritkán 
marad idő az olva-
sásra, bár az inter-

net világában mondhatnánk, 
hogy egész nap olvasunk, de 
ez nem az a kikapcsolódást 
jelentő olvasás, inkább hír- 
olvasásnak, információgyűj-
tésnek nevez-
ném, és jobban 
felkavaró, mint 
megnyugtató.

Az olvasás-
hoz való viszo-
nyom – ahogyan 
talán sok egykori 
iskolásnak – a 
kötelező olvas-
mányokkal kez-
dődött. Nagyon 
nehezen vettük 
rá magunkat, 
hogy nyáron, a 
játék öröméről 
lemondva, ol-
vassunk. Most 
így utólag azt 
gondolom, megvolt ennek is 
a pedagógiai értelme.

Az írott szóhoz kapcsoló-
dó kötődésemben megha-
tározó volt számomra egy 
egykori – hihetetlenül szug-
gesztív – magyartanárom, 
aki „falta” a könyveket. Szin-
te minden órán beszámolt 
arról, hogy éppen milyen 
könyvet olvasott a legutób-
bi találkozásunk óta. Nagy 
ámulattal hallgattuk, és egy 
kicsit irigyek is voltunk rá, 
hogy milyen élményekben 
van része.

Mostanra sok kedvenc 
könyvem van, közöttük 
olyanok, amelyeket már ré-
gen olvastam és jó lenne 
újraolvasni. Azt tapaszta-
lom, hogy egyes könyvek és 
filmek életszakaszonként 
más-más mondanivalót 
hordoznak. Ilyen élményem 
utoljára egy filmmel kapcso-
latban volt, amikor is el kel-
lett telni vagy húsz évnek, 
hogy újra megnézzem, és 
ekkor „értettem meg”, mi a 
mondanivalója a filmnek.

A közelmúltban sok 
olyan könyvet forgattam, 
amelyek egy kicsit az anyagi 
világból a spirituális világba 
kalauzolnak, de inkább azt 

mondanám, hogy segítenek 
megérteni ezt a keszekusza 
világot. A figyelem fókuszát 
másra irányítják, mint azt 
a mindennapokban meg-
tapasztalhatjuk. Nagyon 
nehéz ezeket a típusú köny-
veket olvasni, mert minden 
mondatát szinte kétszer 

„illik” elővenni. Nem lehet 
úgy haladni velük, mint egy 
regénnyel vagy egy történe-
tet feldolgozó irodalmi mű-
vel, hiszen tele vannak olyan 
elvégzendő gyakorlatokkal, 
amiket át kell gondolni és 
időt kell rá szakítani.

Számomra ilyen például 
Rhonda Byrne A legnagyobb 
titok című könyve, ami a 
2006-ban kiadott A Titok 
című könyv folytatása.

A könyv egyik fontos üze-
nete, hogy életünk minőségét 
nagymértékben meghatároz-
zák gondolkodási sémáink, 
ezért a gondolatainkat kell 
kordában tartani és a tuda-
tosságot erősíteni. Nagyon 
nehéz feladat ez. Ahogyan 
Shakespeare mondja: „Nincs 
a világon se jó, se rossz: gon-
dolkodás teszi azzá.”

„Gyakran nem jövünk rá, 
hogy a meggyőződéseink 
nyomasztanak minket, hogy 
miattuk érezzük öregebbnek 
magunkat és miattuk nem 
teremthetjük meg magunk-
nak azt az életet, amit meg-
érdemlünk.”

Rhonda Byrne A legna-
gyobb titok című könyve 
kölcsönözhető a Somo-
gyi-könyvtárból.Kass János egyik Tragédia-illusztrációjának részlete.

„Mondottam ember: küzdj és bízva bízzál!” – Kass János grafikája.

Illusztráció Az ember tragédiájához.
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H
ol volt, hol nem 
volt, valahol Óz bi-
rodalma mellett, 
annak szögletében 

élt és virult a Csodák Orszá-
ga. Nem mosta ugyan négy 
tenger a partjait, a négy fo-
lyamból az egyik is határpa-
takká degradálódott, a má-
sik teljesen elkerülte a me-
seországot, a három hegy-
ségből csak a Mátra maradt 
meg, némi tátrai nyúlványok-
kal. De ettől még az ország-
ban rend és a király uralko-
dott, bár nem volt királyság, 
a főrendiek beköltözhettek a 
királyi várba lovagostul, talp-
nyalóstul.

Volt ennek a csodabiro-
dalomnak egy jeles vitéze, 
aki meglovagolta a hullá-

mokat, volt alul és felül, 
volt a titkos kamarilla belső 
és kívülre száműzött tagja, 
akit hol Lézervitéznek, hol 
Dohánybárónak neveztek. 
Akkor is nyüzsgött, amikor 
kívülről szerzett pénzt kas-
télyépítésre, nemes lovak te-
nyésztésére ugyan nem épít 
szanatóriumot, de állatbarát 
lelkülete abban is megnyil-
vánul, hogy válogatott, jól 
tejelő marháinak vízágyas 
istállót épít csekély 3,3 mil-
liárd forint közpénzből. Igaz, 
hogy számos beruházást le-
állított, de tiszta szívű állat-
barát, kivéve, ha vadászni 
megy. Akkor jaj a fácánok-
nak!

De jó szívéről sokat lehet-
ne mesélni. A szögedieknek 

vásárolt egy játékvasutat Vá-
sárhelyre, aminek 40 milliár-
dos árát először sokallotta, 
majd ögye fene, megdupláz-
ta. Arról is mesélt, lesz ilyen 
vasút Makóra, onnan is a sa-
ját városába, de ha szíve és 
zsebe engedi, Szabadkára is. 
Már a kiskirály is ígérte a régi 
Szeged–Szabadka–Bács- 
almás–Baja vasút újrain-
dítását, még a határon túli 
uralkodók is rábólintottak. 
Tévedni politikusi erény: va-
lószínűleg nem tetszett neki 
az Orient Expressz krimije, 
pedig a Párizs–Isztambul 
szupervonat megállt pihen-
ni Újszegeden is, ahol már 
csak a sínpár álmodozik a 
lepusztult vasútállomásnál. 
Pedig mennyivel könnyebb 
lenne Erdogan szultánnak a 
luxusvonattal átugrani Bu-
dára!

Ja, hogy ehhez Lézervitéz 

mégsem elég harcias? A kis-
király már három választás 
előtt meghirdette a kom-
binált vasúti-közúti hidat, 
egyezményt is írtak a torony 
alatt a modern városokról, 
a csatlakozó utak is elké-
szültek, de oszt aztán stop. 
Pedig a háború alatt, 1944-
ben lebombázott híd – igaz, 
faszerkezettel megprepa-
rálva – még két évig, 1946. 
december 6-ig üzemelt, a 
jeges árvíz megrongálta, a 
háborús hisztéria pusztul-
ni hagyta. Akkor kezdődött 
meg a híd újraálmodása, 
amikor Románia és Csoda-
ország is uniós tagállam lett. 
Ehhez még uniós pénzeket 
is ígértek, mindhiába. Pedig 
a város terjeszkedett, sür-
getővé vált a harmadik híd, 
s Temesvár és Isztambul is 
elérhető lenne.

Dohánybárónk előbb 

hatalmas beruházásstopot 
rendelt el, még stadionok 
építését is leállíttatta, majd 
aludt rá kettőt, s huszonnégy 
útfejlesztési beruházásnak 
„kiemelt társadalmi, politikai 
és gazdaságfejlesztési jelen-
tőségével” kiskaput nyitott. 
Így ennek jegyében többek 
között elkezdik a mohácsi 
híd építését, a bajai déli el-
kerülő út rávezetését a sze-
gedi 55-ös útra, valamint a 
47-es főúton 2-szer 2 sávra 
bővítik az algyői Tisza-hidat. 
Az elkövetkező két évben 
47,5 milliárd, majd a 2025 
és 2027 közötti időszakban 
35 milliárd forintot fordíta-

nának a huszonnégy beru-
házással kapcsolatos fel-
adatokra.

A mohácsi híddal újabb 
csatát nyert a Picket is bir-
tokló milliárdos. A modern, 
2017-ben átadott mohácsi 
vágóhídról a kétszer két 
sávos híd és az elkerülő út 
révén gyorsabban és olcsób-
ban jut el az alapanyag Sze-
gedre.

Egy gondom azért van! 
Ha egy zebra átadására mi-
nisztert kell hívni, hány ezer 
fideszes fog tolongani Mohá-
cson a hídavatáskor? Mek-
kora boroshordó kell oda?

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

     Postabontás
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Tisztelt Olvasóink! 
Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Oszt aztán stop

M
i sem bizonyítja 
jobban egy pa-
nelproli számára 
az idő múlását, 

mint az, hogy augusztusban 
ismét jöttek, kopogtattak, és 
az erre illetékesek leolvasták 
a radiátorokra szerelt fűtési 

költségmegosztókat. Ráadá-
sul ez év tavaszán potom pén-
zért megtörtént a lakásunk-
ban levő hidegvíz-mérő cse-
réje, és nemsokára sor kerül 
a kerül, amibe kerül meleg-
víz-mérőre is. Erősen remény-
kedünk, hogy egy-két, éven-

kénti költségmegosztó-leolva-
sást talán még megérünk, de 
a vízórák nyolc év múlva ese-
dékes cseréjét már koránt-
se biztos. Persze bízhatunk 
a pénzszűkében tengő-lengő 
Fidesz-kormányban, hogy le-
csökkentik a csereidőt, és ak-
kor akár még két-három vízó-
racsere-ciklust is túlélünk!

Méhes János

Rohan az idő

Ami rossz, később még rosszabb lesz

H
ungarofóbia miatt 
vegzálja a különben 
minden téren cso-
dálatosan teljesítő 

Magyarországot az Európai 
Unió, magyarázta meg a jog-
államisági eljárást és az uniós 
pénzek blokkolását Orbán Vik-
tor miniszterelnök egyik sajtó-
tájékoztatóján. 

Ma már elmondható, hogy 
a magyarok élték meg a leg-
rosszabbnak a 2022-es évet, 
az Ipsos 36 országban vég-
zett kutatása szerint. Érde-
mes azon elgondolkodni, amit 
biztosan tudunk. Azon, hogy 
a miniszterelnök számára fáj-
dalmas az uniós tagságunk, s 
arra számít, hogy a következő 
években elmélyül a feszültség 
Magyarország és az Európai 
Unió többi része között.

Ha a feszültség csak mé-
lyül, és nincs szándék az eny-
hülésre, annak előbb-utóbb 
következménye lesz. Az is 

elgondolkodtató, hogy az el-
akadt uniós források és a jog-
államiság körüli, egyre inkább 
egy szappanoperához hason-
latos viták ellenére az Unióra, 
vagyis „Brüsszelre” szüksége 
van a rendszernek, hogy bűn-
bakot kreáljon belőle a hazai 
közönség előtt a bajokért. 

Minden magyar tudja a 
lelke mélyén, hogy az ország 
végleg beleragadt a szocia-
lizmusba, és minden magyar 
tudja a lelke mélyén, hogy 
ennek nem lett volna szabad 
így lennie, de már senkinek 
nincs ereje változtatni ezen 
a nemzeti giccsen. Egy köz-
ponti hatalmi struktúra épült 
ki az elmúlt évtizedben, amit 
csak megerősített az áprilisi 
választás. A papíron függet-
len közjogi szereplők is ennek 
a hatalmi hálónak a részei. 
A legfőbb vezető uralmának 
utolsó korlátai is ledőltek a 
veszélyhelyzeti, mondvacsi-

nált rendeleti kormányzás ál-
landóvá válásával.

Nincs is más lehetőség 
mostanság. A kormányzati 
agresszivitás ugyanis szük-
ségképpen erősödni fog, hi-
szen mind a képesség, mint 
a szándék hiányzik ahhoz a 
fordulathoz, amely a szociális 
válság hatásainak tompításá-
hoz szükséges. A kudarcokért 
mindig mást fognak okolni, a 
társadalom tűrőképessége 
azonban nem végtelen. Ami 
rossz, ami nem nyújt élhető 
perspektívát az országnak, 
annak csak alternatívája van. 
Ami rossz, később még rosz-
szabb lesz! Ha ezt felismeri 
a kritikus tömeg, ha képes a 
létező pártelittől függetlenül 
megszervezni önmagát, akkor 
a vaspántos ajtó is kinyílhat. A 
történelem vastörvénye, hogy 
idő kérdése a megreformál-
hatatlan rendszerek bukása.

Kutnyik Pál

55. érettségi találkozóját
ünnepelte a IV. C

A JATE Ságvári Endre Gyakorló Gimnázium 1968-ban érettségizett IV. C osztálya 2023. 
szeptember 2-án ünnepelte az 55 éves érettségi találkozóját. A találkozón megjelent volt 
diákok nevei a fotón balról jobbra: a felső sorban Boross Mária, Bodó Márta, Szabó Olga, 
Mihály Mária, Fodor Zsuzsanna. Az alsó sorban: Sárdy Péter, Rényi Miklós, Pelyvás Dániel, 
Pápay Károly, Svéd László.
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Sportmix

EB-T NYERT MAJOR ENDRE. 
A magyar sportolók három ér-
met, egy aranyat és két ezüstöt 
nyertek az egyéni versenyekben 
a Sheffieldben rendezett pa-
ra-asztalitenisz Európa-bajnok-
ságon. Az ATSK Szeged spor-
tolója, a kerekesszékes Major 
Endre (a képen) az S1 sérült-
ségi kategória döntőjében elké-
pesztő csata után diadalmas-
kodott: ellenfele, a hazai szí-
neket képviselő Robert Davi-
es 2:1-re vezetett, de a magyar 
pingpongos fordítani tudott. Az 
ATSK  54 éves versenyzője ez-
zel kvótát szerzett Magyaror-
szágnak a jövő évi, párizsi para-
limpiára.

A tokiói paralimpiai bronzér-
mes Szvitacs Alexa kategóriá-
jában, az S9-ben körmérkőzés 
után hirdettek bajnokot, és miu-
tán a döntőnek számító mérkő-
zésen a címvédő magyar játé-
kos 3:0-ra kikapott legnagyobb 
riválisától, Karolina Pektől, a 
lengyel mögött ezüstérmesként 
zárt. Ugyancsak második lett a 
kétszeres paralimpiai bajnok 
Pálos Péter, aki az S11-es sé-
rültségi kategória döntőjében 
három játszmában alulmaradt 
a belga Florian van Ackerrel 
szemben.

EDZÉS A LEGJOBBAKKAL. 
Három napon át a magyar férfi 
vízilabda-válogatott előkészítő 
edzésein készülhetett a Zue.
hu Szegedi VE három játékosa, 
Danka Benedek, Leinweber Oli-
vér és Pörge Zsombor. A három 
tehetség Varga Zsolt szövetsé-
gi kapitánytól kapott meghívót 
– összesen 21 fiatal készült és 
mutathatta meg tudását Buda-
pesten.

A meghívottak: Balogh Bo-
tond (BVSC), Borbély Sándor 
(Eger), Danka Benedek (Sze-
ged), Dóczi Márton (Eger), Ek-
ler Zsombor (Honvéd), Farkas 
Domonkos (Honvéd), Gaszt 
Roland (OSC), Gyapjas Vik-
tor (BVSC), Haverkampf Ben-
ce (FTC), Kevi Bendegúz (Hon-
véd), Lakatos Soma (Vasas), 
Leinweber Olivér (Szeged), Lu-
gosi Csongor (FTC), Nagy Zalán 
(KSI), Pörge Zsombor (Szeged), 
Regős Vince (BVSC), Simon 
Sebestyén (FTC), Szalai Péter 
(OSC), Szépfalvi Gergely (Hon-
véd), Varga Vince (FTC), Zeman 
Márton (FTC).
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Három amerikai légiós a Szedeákban
Egymás után jöttek a bejelentések a szegedi kosárlabdacsapatnál

Centert, hátvédet és irá-
nyítót is szerződtetett 
az utóbbi hetekben az 
SZTE-Szedeák élvonalbeli 
férfi kosárlabdacsapata – 
De’Quon Lake, Noah Locke 
és Ryan Woolridge egya-
ránt amerikai állampolgár.

A center:  
De’Quon Lake

A 26 éves, 208 centiméter 
magas De’Quon Lake szá-
mára ismerős közeg lesz a 
magyar bajnokság, hiszen 
2019 és 2021 között a Fal-
co játékosa volt, 2021-ben 
bajnoki címet és kupát nyert 
a szombathelyiekkel. Lake 
az előző idényt Lengyelor-
szágban töltötte, a bajnoki 
negyeddöntőbe jutott Czarni 
Slupsk csapatában 15 per-
ces átlaggal 6,3 pontot, 4,7 
lepattanót és 1,1 blokkot 
jegyzett.

– Két évet játszottam 
már a magyar bajnokság-
ban, így ismerem a többi 
csapatot, és tudom, mire 
számíthatok majd a szezon 
során, ez mindenképpen 
megkönnyíti a beilleszke-
désemet. Örülök, hogy visz-
szatérhettem az országba, 
várom már az új szezont, és 
boldog vagyok, hogy itt lehe-
tek a Szedeáknál – mondta 

a játékos, aki első európai 
profi mérkőzését éppen az 
újszegedi sportcsarnokban 
játszhatta még 2019 októ-
berében, a Falco színeiben.

A hátvéd: Noah Locke

A 24 éves, 191 centi magas 
Noah Locke az előző idényt 
az NCAA-ben szereplő Provi-
dence Friars csapatánál töl-
tötte, 33 mérkőzésen átlag-
ban 28 perc alatt 11 pontot 
szerzett, a triplákat 38,5 szá-
zalékos pontossággal dobta. 
A kettes és hármas poszton 

bevethető já-
tékos, aki 
igazi ko-
s a r a s 
c s a -
ládból 
s z á r -
m a z i k , 
már be 
is kapcsoló-
dott a közös mun-
kába első európai csapa- 
tában.

– A bátyám, Kayel évek 
óta profi játékos, számos 
országban megfordult Euró-
pában. A szüleim, valamint a 

húgom is kosárlabdáz-
nak, úgyhogy otthon 

tényleg minden a 
kosárlabdáról szól. 
Készen állok az 
európai kihívásra, 
egész életemben 

arról álmodtam, 
hogy profi játékos le-

gyek – nyilatkozta Locke.

Az irányító:  
Ryan Woolridge

A 26 éves, 191 centis Ryan 
Woolridge utolsó egyetemi 
idényében 10 pontot, 4,5 le-

pattanót és 4 gólpasszt átla-
golt a rendkívül erős Gonza-
ga színeiben, de játszott a 
német Bundesliga (Medi 
Bayreuth) és a görög bajnok-
ság (Iraklisz Szaloniki) élvo-
nalában is. A tavalyi idényt 
az NBA második ligájában, 
a G-League-ben töltötte, 19 
perces átlaggal 7 pontot, 4 
lepattanót és 2,5 gólpasszt 
jegyzett az Oklahoma City 
Blue együttesében.

A Szedeák légiósai már 
együtt készülnek a csapattal 
az október 3-i, ZTE elleni baj-
noki rajtra.

Nem ijedt meg a lehetőségtől Kovács Árpád
A szegedi Kovács Árpád a 
budapesti világbajnokság 
legfiatalabb pályára lépő 
hazai atlétájaként, 17 éve-
sen futott országos csúcsot 
a 4×400 méteres váltóval.

A 
budapesti atlétikai 
vb hazai szempont-
ból egyik legem-
lékezetesebb ver-

senye fűződik a Steigerwald 
Ernő, Wahl Zoltán, Kovács 
Árpád, Molnár Attila összeté-
telű 4×400 méteres váltóhoz, 
amely 3:02.65 perces orszá-
gos csúcsot futott az előfuta-
mában. A fiúk a futamban a 
kilencedik helyen zártak, így 
nem jutottak tovább, de meg-
javították a korábbi, 3:03.64-
es magyar rekordot, amelyet 
Szeglet Zsolt, Nyilasi Péter, 
Bella Attila és Bédi Tibor tar-
tott 1999 óta.

A váltóban ott volt a 
magyar csapat legfiatalabb 
pályára lépő tagja, Kovács 
Árpád, aki 17 évesen élhet-
te át a vb-élményt a Nem-
zeti Atlétikai Központban. 
Menyhárt Zoltán a Szegedi 
VSE klubszíneit képviselő 
tanítványa eredetileg az első 
számú tartalék volt az egy-
ségben, ám Huller Dániel 
betegsége után lehetőség-
hez jutott.

– Nagyjából egy nappal 
a futásunk előtt, a délutáni 
edzésen tudtam meg, hogy 
benne leszek a váltóban – 
mondta az utanpotlassport.
hu-nak a 400 méteren U18-
as Eb-ezüstérmes ígéret. 
– Igazából végig remény-
kedtem benne, hogy adódik 
számomra lehetőség, de 
persze sérülést, betegséget 
senkinek nem kívántam. 

Már a vb második nap-
ján felmentem a váltóhoz, 
hogy amennyit lehet, még 
tudjunk együtt gyakorolni. 
Tehát azt is mondhatnám, 
hogy nem ért váratlanul a 
beugrás, mert fizikálisan, 
valamint mentálisan is ké-

szültem és készen álltam 
rá. Nagyon örültem az or-
szágos csúcsnak. Mindany-
nyian tudtuk, hogy képesek 
vagyunk elérni. Majdnem 
egy másodpercet javítani 
sprintszámban nem min-
dennapos, ráadásul, ha 

csak azt a váltást nézem, 
amikor megkaptam a botot, 
még maradt is benne – fo-
galmazott, majd hozzátette, 
a vébén szerzett élmények 
és tapasztalatok sokat se-
gítenek a további pályafutá-
sában.

Amerikából jöttem, mesterségem címere: kosárlabdázó. Lake, Locke és Woolridge is a Szedeák játékosa lett. Fotók: 
BB1, Szedeák

Molnár Attila váltja Kovács Árpádot az előfutamban. Fotó: MTI

A 26 
éves, 208 

centiméter ma-
gas De’Quon Lake 
számára ismerős 
közeg lesz a ma-

gyar bajnok-
ság.
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁ-
ZASSÁGOT szeptember 
1-én: Huszár Gergő és Rácz 
Szimonetta Alexandra, szep-
tember 2-án: Szabó Zsolt és 

Szélpál Henriett Dóra, Be-
reczki Csaba Pál és Szalma 
Klaudia, Révész Csaba és 
Bódi Szilvia Adrienn, Környei 
Bence és Dán Viktória Judit, 

Zsolcer Albert és Varga So-
mogyi Beáta, Király Kristóf 
Domonkos és Kószó Viktó-
ria, Cserényi László és Antal 
Szimonetta Vanessza.

SZEGEDEN SZÜLETTEK: 
Zeitler Ádámnak és Rákóczi 
Bernadett Annának 2023. 
08. 29-én Zalán Ádin, Tézsla 
Lászlónak és Herédi Felíciá-
nak 2023. 08. 30-án László, 
Fekete Norbertnek és Bod-
nár Brigittának 2023. 08. 
31-én Nóra, Tóth Péternek 
és Karai Fruzsinának 2023. 
09. 01-jén Anna nevű gyer-
meke született.

GRATULÁLUNK!

Időjárás-előrejelzés Szegedre:
nyári meleg gomolyfelhőkkel

Szeptember
18.

hétfő

Szeptember
19.

kedd

Szeptember
20.

szerda

Szeptember
21. 

csütörtök

Szeptember
22. 

péntek 

Szeptember
23. 

szombat 

Szeptember
24. 

vasárnap

Gyengén 
felhős

29/15
Diána,
Metód

Zápor

30/17
Vilhelmina,

Dorián

Közepesen 
felhős

27/17    
Friderika,

Frida

Gyengén 
felhős

28/14
Máté,
Mirella

Gyengén 
felhős

28/15
Móric,
Írisz

Zápor

27/15
Tekla,
Líviusz

Közepesen 
felhős

27/14
Gellért,

Mercédesz
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Anyakönyvi hírek

Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni a Szent-Györgyi Albert Agórában látható Ördöglakat című kiállításra? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfej-
tését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett 
gyűjtőládába! Beküldési határidő: szeptember 21. A nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük. 
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 
Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: A Saxon angol heavy metal banda a sportcsarnokban lépett fel.  A nyertes: Zombori Gábor. Gratulálunk! 

SZEPTEMBER 20., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildi-

kó: 14.00 – 16.00 (A jelzett 

időponton belül elérhető a 

30/963-8137 telefonszámon 

és a szondi.ildiko@szeged.eu 

címen.)

SZEPTEMBER 23., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 

12.00 (Csongor tér 12.)
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KOS (III. 21–IV. 20.) 
A következő időszakban 
egyre jobban megtalálja 

a munkahelyi közösségében 
a helyét, és így kollégáival is 
könnyebbé válhat a közös 
munka.

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
Mostanában tevékeny na- 
pok várnak önre, ezért a 

szokásosnál is fontosabb, 
hogy mindennap megfelelően 
kipihenje magát. Így ráadásul 
könnyebben sikerülhet legyőz- 
nie a sok stresszt is.

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
A napokban kiszámítha- 
tatlan lehet a kedélyál- 
lapota, így előfordulhat, 

hogy munkatársai nem 
tudják majd, hogyan viszonyul- 
janak önhöz. Fontos önmér- 
sékletet gyakorolnia! 

RÁK (VI. 22–VII. 22.) 
Most alkalom kínálkozhat 
arra, hogy családja köré- 
ben tölthessen néhány 

napot, amire már vágyik egy 
ideje, szóval ne szalassza el a 
lehetőséget. Úgyis szüksége 
volna már egy kis lazításra.

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) A héten sikerek 
érhetik a munkájában, így 
lehetősége nyílhat arra is, 

hogy belevágjon egy nagyobb 
projektbe. Ez inspirálóan hat 
önre, és a magánéletére is jó 
hatással lehet. 

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Kissé szeszélyes 
lehet a hangulata a na- 
pokban, így ha nem figyel 

eléggé, akár kellemetlen 
helyzetbe is kerülhet a mun- 
kahelyén. Hogy ezt elkerül- 
hesse, mindig számoljon el tízig, 
mielőtt kimondja a véleményét! 

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) Mostanában úgy 
érezheti, hogy a munkája 
egyre meghatározóbb 

szerepet játszik az életében, 
és bár jól érzi magát kollégái 
társaságában, nem árt észben 
tartania, hogy a családját se 
hanyagolja el eközben.

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) Habár az 
utóbbi időszakban sok új 
emberrel ismerkedhetett 

meg, ne feledje, hogy kikre 
számíthatott igazán, amikor 
nem úgy mentek a dolgai, 
ahogy szerette volna. Fordítson 
több figyelmet azokra, akiknek 
ön is igazán fontos!

NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) A munkahelyén vég- 
re igazi közösség ala- 
kulhat ki, ami jó hatással 

lehet a munkája minőségére 
és a mindennapjai hangulatára. 
Most végre minden adott lehet 
ahhoz, hogy megtartsák a 
tervezett családi programot is.

BAK (XII. 22–I. 20.) 
Ha a következő időszak- 
ban megfelelő nyíltsággal 
és odafigyeléssel áll a 

dolgokhoz, akkor igazi élmé- 
nyekkel teli napok várhatnak 
önre. Közben, ha teheti, legyen 
segítőkész kollégáival, mert ez 
később kifizetődő lehet önnek. 

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
A héten a munkája révén 
néhány új ismeretségre 
tehet szert, melyek a 

későbbiekben hasznosnak 
bizonyulhatnak. Legyen most 
különösen körültekintő a dön- 
téseiben! 

HALAK (II. 20–III. 20.)  
A következő napokban 
elég sok feladattal kell 
szembenéznie a munka- 

helyén, ezért hasznos lehet 
pontos listát írni az összes 
teendőjéről, hogy ki ne hagyjon 
valamit, és emiatt esetleg 
nézeteltérése támadjon.

Horoszkóp Szeged régen

HOSSZÚ SZÜNET UTÁN ÚJ FORMÁBAN ÉS ÚJ LEHETŐSÉGEKKEL ISMÉT KINYITOTT AZ IDÉN 50 ÉVES JATE KLUB. A szórakozóhely és közössé-
gi tér az egyetem Dugonics téri rektori épületének aljában folytatja működését. Korábban viszont, 1962-ben nem csak ott szórakozhattak kulturáltan 
az akkor még József Attila Tudományegyetem polgárai. E heti színes fényképünk tanúsága szerint az emeleten is rendeztek be a hallgatóknak klubhe-
lyiségeket. Érdekes lenne tudni, milyen programokat szerveztek ezekben a tágas termekben az egyetemistáknak a biliárdozáson és olvasáson kívül. 
Nyílt-e lehetőségük koncerteket hallgatni, előadásokon, vitaesteken részt venni, ahogy később a JATE Klubban arra módjuk volt. Azt a szórakozóhelyet 
ugyanis a korábbi látogatói és vezetői a szabadság szigetének nevezték, ahová olyan zenészek és előadók is eljuthattak, akiket különben hivatalosan 
nem hívhattak volna meg. Később a Dugonics téri épület emeleteit az egyetemi könyvtár foglalta el, majd amikor az Ady téri TIK megépült, a rektori hi-
vatal kapott benne helyet. Fotó: Fortepan/Szalay Zoltán

Autómentes nap, a szavak hatalma és Hawaii
A programokról minden 
megtalálható a szeged.hu-
n, a Programok pont alatt.

VALLÁSKÖZI BESZÉLGE-
TÉSEK
Helyszín: új zsinagóga
Időpont: szeptember 21., 
csütörtök, 17 óra

HAWAII
Helyszín: Belvárosi Mozi
Időpont: szeptember 21-től

Francia filmvígjáték.

AUTÓMENTES NAP
Helyszín: Dugonics tér
Időpont: szeptember 22., 
péntek, 9–17 óra
Bringás reggeli, színpadi 
programok, ügyességi ver-

senyek, játékos vetélkedők, 
kézműves foglalkozások. 

A SZAVAK HATALMA 
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: szeptember 22., 
péntek, 18 óra
Geszvein Erika tanácsadó, 
pszichológus előadása a 
Mentor(h)áló sorozatában.

SZECESSZIÓS SÉTA
Találkozó: Tourinform iroda
Időpont: szeptember 23., 
szombat, 10 óra
A kétórás séta részvételi dí-
jas, és regisztrációhoz kötött 

(Széchenyi tér 12., telefon: 
+36-62/488-690, +36-
62/488-699, e-mail: sze-
ged@tourinform.hu).

MÉHEK NAPJA
Helyszín: Füvészkert
Időpont: szeptember 24., 
vasárnap, 10–16 óra

KATKÓNÉ BAGI ÉVA: EM-
BER A LEGENDÁK MÖ-
GÖTT
Helyszín: Somogyi-könyvtár
Időpont: szeptember 26., 
kedd, 17 óra
Könyvbemutató.

Időpont: szeptember 24-ig 
keddtől vasárnapig, 10 és 
18 óra között
Aatoth Franyo, nyíregyházi 
születésű, Thaiföldön élő 
képzőművész kiállítása.

FERENCES MISSZIÓ KÍ-
NÁBAN
Helyszín: Fekete ház
Időpont: mindennap 10 és 
18 óra között

A TÚLSÓ PART
Helyszín: REÖK

AGYAGKATONÁK ÉS AZ 
ÓKORI KÍNA KINCSEI
Helyszín: Móra Ferenc Mú-
zeum
Időpont: mindennap 10 és 
18 óra között

ÖRDÖGLAKAT-KIÁLLÍTÁS
Helyszín: Szent-Györgyi Al-
bert Agóra
Időpont: hétfőtől szombatig 
9 és 17 óra között

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS

Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata pályázatot 
hirdet „Szegedi székhelyű/telephelyű gazdasági társaságok 
ösztönzési kerete a munkavállalók fenntartható munkába 

járásának támogatásához 2023.” címmel.

A pályázat benyújtásának határideje: 
2023. szeptember 30.

A pályázati kiírás és útmutató, valamint a hozzá tartozó 
mellékletek letölthetők Szeged város honlapján:

a www.szegedvaros.hu címen,
az Önkormányzat/Közlemények/Pályázatok, keretek 

menüpont alatt.


